



Primàries

Cicles i progressos

El Nadal i la resta de festes al voltant del solstici d'hivern escenifiquen, més enllà de les conviccions de cadascú, la potència organitzadora dels cicles.

A *El mite de l'etern retorn*, Mírcea Eliade reflexionava sobre el paper fonamental dels cicles en la història de les cosmovisions. En la nostra cultura, riquíssima en barreges i matisos, però sempre hereva de les religions del Llibre, s'hi combinen de manera complexa l'expectativa d'equilibri i estabilitat pròpia de la mentalitat cíclica i un ideal de progrés que ens empeny cap a coses noves i millors (i arrossega l'ombra de la por a la decadència).

Aquests marcs mentals ens afecten a nivell personal, amb les llistes dels millors de l'any i els propòsits d'any nou, però també a nivell social, i aconseguir el contrapunt adequat entre ells és clau. Cal decidir què acceptem com a part d'un etern retorn i amb quina mentalitat abordem la possibilitat del canvi. I en aquesta decisió s'hi juga molt: la combinació de conservadorisme i futurisme van empènyer el mateix Eliade, pensador excepcional, cap al feixisme.

Amb el cicle que es renova enguany, per exemple, és crucial ficar-nos al cap que la decadència que suposa l'avenç de l'extrema dreta no en té res, de *natural*, i que cal posar-hi fi. Que la repetició no ens acostumi a veure persones passant les festes entre barrots per les seves idees, mentre d'altres mengen torrons pagats amb fortunes criminals.

Recordem, als qui volem caminar cap a aquesta mena de *terra promesa* que és la independència, que la història no en té, de finals i que, a més, no es fa sola: cal generar situacions noves i excepcionals i, alhora, valgui la paradoxa, ser capaç de repetir-les sense que perdin la força ni el sentit; qüestionem el sentit del *monoteïsm civil* que de vegades sembla regir en la nostra ciutat, on cicle rere cicle s'aproven pressupostos que ofereixen un progrés idèntic al del cicle anterior; i contribuïm al fet que la novetat vagi arribant, encara que sigui mica en mica, a les institucions de la ciutat de Granollers.

Andreu Ballús i Santacana
Filòsof i sociòleg
Granollers per la Independència – Primàries Catalunya
granollersxindependencia@granollers.cat
Article originalment publicat a *El 9 Nou* el 13 de desembre de 2019.

Cs

Últimas mociones presentadas en 2019

Registramos **dos mociones** para su debate en el último pleno de 2019.

La primera de ellas fue en **defensa de la igualdad de trato entre parejas de hecho y los matrimonios en el acceso a la pensión de viudedad**. Según el artículo 221 de la Ley General de la Seguridad Social, tendrán derecho a la pensión de viudedad de parejas de hecho quien acredite que sus ingresos durante el año natural anterior no alcanzaron el 50% de la suma de los ingresos propios y de los de la pareja fallecida en este mismo periodo. Creemos que esta ley tiene margen de mejora. **Cada persona debería ser libre de unirse a otra, ya sea en forma de matrimonio tradicional o como pareja de hecho y contar con los mismos derechos**. Urge una mejora de la ley para acabar con esta discriminación jurídica frente a los matrimonios.

En la segunda moción presentada propusimos **la reproberación y dimisión del actual Síndic de Greuges**, Rafael Ribó. Este señor tuvo la desfachatez de declarar en un programa de radio que *“uno de los déficits que tiene la sanidad pública en Cataluña es que tiene un sobrecoste por la gente de fuera que viene a intervenir a Cataluña”*. Estas declaraciones son especialmente graves viniendo de un comisionado del Parlamento de Cataluña que es generosamente retribuido (130.000 € al año) para supuestamente defender los derechos de los ciudadanos, vengan de donde vengan. Esto es motivo más que suficiente para dimitir. Pero, **la lista de despropósitos de este señor es larga**: no haber paralizado las leyes de desconexión de septiembre de 2017 y que pretendían privarnos de nuestros derechos fundamentales recogidos en la Constitución o en el Estatuto de Autonomía; haber recibido un regalo valorado en 40.000 € que le hizo un empresario imputado en la trama corrupta del 3 %; actuar reiteradamente de forma parcial a favor de los mandatos de los partidos independentistas, etc. Además, su mandato caducó el pasado mes de marzo después de ocupar el cargo durante más de 15 años. **Un Síndic que de manera ostensible ha ejercido su cargo con falta de rigor, transparencia y neutralidad**.

Grupo Municipal Cs Granollers
ciudadans@granollers.cat
¡Síguenos en las redes sociales!